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~eară un Consiliu Tecnic mixt în care · să se apere interesele 
inginerilor şi antreprenorilor angajaţi la noi, aşa cum le convine 
lor, căci destinul lor, nu se poate împăca cu destinul Consi
liului nostru: destinul lor este să se alimenteze cu bani, destinul 
·Consiliului, redus le ultima expresie, este de a opri să se ri
sipească banii, pe lucrări rele şi inutile;~şi cu destine contrare, 
.acord nu poate să fie. 

Să aşteptăm dar desfăşurarea evenimentelor şi să le sem
Jlalăm pe măsură ce vor apare. 

ION IONESCU 
Inginer 

Membru în Comitetul Societl\ţii Politecni ce. 

INT AM PIN A REA D-lui LINDLEY 
Ja avizul Consiliului Tecnic superior ralativ la proiectul său d~ sporire a 

· alimentării cu apă a oraşului Bucureşti 

11.190 3 '15 Itinie 1906. 

D-sale 

D-lui M. G. Cantacuzino 
Priniw· al Capitalei 

Bucuresti. 
' 

Prea Onorate Domnule Primar, 
In cele ce urmează îmi permit a răspunde invitaţiunii d-voastre, de a 

· mă exprima asupra avizului Consiliului Tecnic superior inreg. la No. 129, 
Telativ . la aducţiunea proiectată de apă subterană din regiunea Ulmii. 

Mai intâiu, pentru a exclude orice neînţelegere, trebue notat că cap
tarea este într'adevăr proiectată „în acelaş strat subteran în care s'a făcut 
şi captarea dela Bragadiru", adică că straturile acvifere stau, în sens ori
-zontal, în legătură; captarea IDmii vine aşezată însă intr'un alt curent sub
teran al acestui strat, şi anume într'unul ce se scurge mai în Sud-Vest faţă 
cu curentul Bragadiru şi aproape paralel cu acesta. 

In al doilea rând îmi permit a observa, că părerea cum că „lucrări 
. .de captare de asemenea natură au fost executate de Primăria Capitalei şi 
la Bragadiru şi au dat bune rezultate", se întemeiază pe o eroare. Captarea 
proiectată la IDmi este esenţial de o altă natură. 

La Bragadiru apa este captată prin puţuri mari de 2 m. diametru, la 
..depărtări intre ele cam de 300 m. şi condusă prin sifoane în două puţuri 
colectoare, de unde apoi este ridicată prin maşini. 

La Ulmii, din contră, instalaţiunea s'a proiectat a se face din puţuri 
tubulare numeroase de diametru mic, aşezate la depărtări de 20 m. numai 
.şi unite în grupuri de câte 5. Printre aceste grupuri s'a proiectat a se instala 
puţuri tubulare izolate, de 300 şi 600 mm. diametru, după nevoie, potrivit 

.materialului sondat. Acest sistem de captare este dictat acolo, unde apa se 
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scurge prin nisip şi straturi de petrişuri mai mărunte. ln modul acesta S0' 

sustrag subsolului în numeroase puncte cantităţi de apă mici, iar apei sub
terane nu i se cere de a-şi lua drumul în cantităţi mai mari prin interspaţiile 
mărunte ale subsolului către un număr restrâns de puţuri izolate . . 

La Ulmii nu s'au proiectat sifoane nici colectoare. Conductele aspira-· 
toare duc direct în camera de aer a aspiraţiunii din staţia de pompe, con
ducându-i aerul cum va intra în apă. 

La Bragadiru sifoanele sunt aşezate pur şi simplu în pământ, pe alo
curea la o adâncime însemnată., fără nici un dispozitiv de control, pentru 
localizarea căutării defectelor de etanşeitate eventuale, care permit intrarea. 
aerului. La proi ectul Ulmii conducta de aspiraţiune a fost menţinută pe cât 
posibil la· o adâncime mică, în scop de a o face uşor accesibilă; iar pentru 
control şi localizarea cercetărilor pentru descoperirea pătrunderilor de aer· 
s'au prevăzut pe conducta de aspiraţiune căm inuri şi dispozitive de control~ 
la depărtă ri între ele de vre-o 100 m. Prin acest mod se înlătură, sau se 
reduc la un minimum extrem, toate dificultăţile din care, la captarea Braga
diru, rezultă într'una cercetări , i reparaţiuni penibile şi costisitoare. 

E; xi s tă aşa dar în principiu o deosebire mare între captarea executată, 
la Bragadiru ş i aceia pro iectată la Ulmii. 

Sistemul prevăzut pentru aceasta din urmă, constând din un mare 
număr de puţuri mici în şirate pe o linie mai lungă şi racordate la o conductă 
de aspiraţi e comună, a fost aplicat pentru prima oară; dând rezultate bune, 
la aprovizionarea de apă subterană dela Frankfurt-Maiu. Aceasta este insta
laţiunea care pe la mijlocul deceniei 1890 a fost vizitată de d-l Inginer 
Cucu ş i care a servit acestuia ca model la proiectele sale asupra Chiajnei 
ş i Joiţe i , în care localităţi a dispus chiar a se face sondagii prin aceiaşi 
firmă de întreprinderi, care executase după proiectele mele o parte a insta
laţiunilor de puţuri din Frankfurt-Maiu. 

Imi permit a releva aceste deosebiri, de oarece atât prin gradul în
semnat cu care a rămas înapoi debitul efectiv faţă de cel prevăzut, cât şi 
prin perturbaţiunile şi dificultăţil e cauzate de sifoane, nu se poate afirma 
nici de cum despre instalaţiunea Bragadiru că ar fi dat rezultate bune, astfel 
că o asemănare cu această instalaţie ar fi o greşeală. 

Răspund acum la diferitele consideraţiuni , prin care avizul motivează 
părerea, că „elementele pe care se întemeiază comparaţiunea făcu.tă de mine 
între profil ele Slobozia ş i Ulmii sunt insuficiente pentru a conchide la aoan-· 
donarea profilului Bragadiru". · 

L a 1-a. Nu este exact că „după studiile făcute de d-nii Thiem şi Radu 
şi după confirmările mele în profilul Slobozia se va găsi cu siguranţă. cubul 
de 15.000 20.000 metri cubi" . 

D-l Thiem citează în memoriul său din 6 Februarie 1896, ca rezultat . 
al încercărilor sale din câmpul de studiu dela Bragadiru, că „şi aci el crede 
posibil a se căpătă., folosindu-se valea şi platoiil, cantitatea cerută de 30.000 
m. c., prin o captare adaptată exact condiţiunilor hidrologice speciale ale 
acestui câmp de studiu" ; dânsul observă însă că „păturile acvifere din platou 
sunt mai puternice ca acele din vale, că grosimea lor variază între 7 şi 11 
m.", iar mai departe că „in valea Argeşului nu s'a reuşit a se găsi straturi 
acvifere pe o mai mare întindere, în o grosime care să permită peste tot 
aplicarea sistemului de captare mai eftin prin puţuri tubulare". 

Ori de oarece jumătatea aproape a captării se află aci în platou şi 
restul în vale, iar d-l Thiem spera ca din amCmdouă împreună să capete . 
până la 30.000 m. c. desemnând tot de-odată grosimea straturilor acvifere 
din platou ca fiind considerabil mai mare de cât a celor din vale, trebue 
dedus din spusele sale că dânsul conta să dobândească din vale mai puţin 
de cât jumătatea volumului, deci mai puţin de cât 15.000 m. c. 
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Asupra rezultatelor cantitative ale studiilor d-lui Radu cu privire la 
i:>rofilul Slobozia nu mă pot exprima, de oarece ele nu mi-au fost puse la 
.dispoziţie. După datele însă existente mi se pare indoelnic, ca d-l Radu să 
'fi făcut presupunerea, in urma studiilor d-sale, cum că „in profilul Slobozia 
,se ya găsi cu siguranţă cubul de 15.000-20.000 m. c." 

Apeductul de b eton dela colectorul II la colectorul I, d;-1 Radu l'a pro-
1ectat ş i l'a executat, precum s 'a spus în memoriul meu general, pentru un 
-0.ebit de 30.000 m. c. In 'acest apeduct d-sa conduce, după cum rezultă din 
planul şi profilul longitudinal imprimate ale proiectului său , apa captării 
-aşezate in valea Argeşului. Debitul la care se aştepta dela colectorul II, trebue 
să fi fost, conchizându-se, precum s'a citat în memoriul m eu general, clupă 
maşinel e instalate acolo, cel , puţin de 20.000 până la 24.000 m. · c. în 24 ore. 
-Sub ipotezele proiectului, aşa dar, nu era în acest apeduct loc pentru o nouă 
-0antitate de 20.000 m. c. din valea Argeşului. 

Părerea, ce la rândul m eu, am exprimat-o în m emoriul general asupra 
:acest ei chestiuni a profilului Slobozia, se întemeia pe datele de care dispu
neam pe atunci, precum în esenţă şi pe profilul de sondare al d-lui Radu, 
yrofil însă imprimat numai ş i fără alte indicaţii. Cu toată invitaţiunea 
.d-voastră, d-l Radu n 'a predat r ezultatele mai amănunţite ale sondagiilor 
.executate pe atunci de d-sa pe cheltuiala Comunei. De aceia în memoriul 
m eu din 1/14 Decembrie 1905, m 'am exprimat rezervat în această privinţă, 
spunând că „cred a putea .admite cu oarecare s i guranţă pentru profilul S lo~ 
bozia, că este posibil a se obţine cantitatea avută în vedere de 15.000-20.000 
m . c„ în 24 ore". Am s'ubordonat orice hotărâre, în mod expres, r ezultatului 
sondagiilor, pe care Comuna se găsea forţată a le face din nou în acest 
profil. Am observat ce e drept cum că „admiţând că aci condiţiunil e pllturii 
acvifere sunt favorabil e, iar captarea putându-se extinde spre Vest, către 
Argeş şi eventual pe fundul văei dinc'olo de acest r âu, nu mi se pare exclusă 
posibilitatea de a se dobândi o şi mai mare cantitate de apă", dar am adă-

. -0gat că „aceasta ar atrage după sine o întindere mai mare a instalaţiunii 
de captare". . 

Sondagiile ulterioare însă au dovedit ca nefavorabile condiţiunile din 
acest profil, precum aceasta a fost expus cu deamănuntul în memoriul meu 
din 18 Februarie /3 Martie 1906 asupra proiectului Ulmii. 

La I b. Nu este just, că „cheltuelile de instalaţiune pentru aducţiunea 
aceleiaşi cantităţi de apă din profilul Slobozia ar fi numai de 850.000 Iei, pe 
.când din profilul Ulmii de 2.120.000 lei". Deja o instalaţie cu puţuri tubulare, 
.de diametru mic ar costa cel puţin 1.500.000 lei. D-nul Thiem însă în me
moriul său din 6 Februarie 1896 şi-a exprimat opinia, că »cea mai mare 
parte a apei din vale ar trebui să fie captată prin galerie filtrantă, ş i că 
acest sistem de captare est e cu mult mai scump decât acela al puţurilor 
tubulare". ln această privinţă sunt de acord cu D-1 Thiem, bazându-mă pe 
rezultatele sondagiilor. Din cauza însă a adâncimii de vre-o 10 metri ce ar 
fi necesară aci, apoi a condiţiunilor de teren puţin favorabile şi a sleirilor 
anevoioase de apă, o asemenea captare nu s'ar putea face cu mai puţin de 
'Vre-o 350 lei m. curent. 

Costul instalaţiunii Slobozia s'ar urca aşa dar, după calculele mele, 
întemeiate pe anteproiecte şi estimaţiuni de costuri, la cel puţin 2 milioane. 

L a I c. Este de o potrivă neexact, că „cheltuelile pentru exploatarea 
.dela Bragadiru după cifrele oficiale ale Primăriei, pentru cubul de 30.000 m. 
-0. pe zi sunt inferioare celor evaluate de mine pentru exploatarea alimen
tărei dela Ulmii. 

Ch eltuelile de exploatare pentru Bragadiru rezultă din Budgetul anual 
astfel: · 
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Art. 172. lntreţinerea şi exploatarea instalaţiunii Btaga
diru şi a uzinii Grozăveşti, inel. rezervoriul Cotroceni, repara
ţiunile, combustibilul etc. . . . . . . . . . . 

Budgetul personalului, pag. 40 a budgetului : 
c) Uzina No. II. 
d) Cele două colectoare Bragadiru . . . 

Total. 

Lei 55.000 

„ 
„ 

10.800' 
. 8.640' 

Lei 74.44() 

In asemenea împrejurări se furnisează în timpul de faţă 25-27.000-
m. c. în 24 ore. , 

In schimb cheltuelile de exploatare ale instalaţiunii IDmii în construcţia. 
ei complectă şi pentru un debit mijlociu de 26.000 m. c. în 24 ore sunt eva
luate la 54.940 lei. 

Aceasta este încă o estimaţiune prevăzută in mod larg, precum reesă
din comparaţia personalului şi salariilor înscrise pentru Ulmi, cu acelea din 
budgetul instalaţiunii Bragadiru. · 

La Id. Nu este just, că după d-l Thiem „apa dela IDmi ar fi mai 
dură câ în profilul Slobozia, indicaţia generală asupra durităţii din memo
riul d-lui Thiem, la care se face aluzie, se referă anume la toate sondagiile 
sale din vale şi platou, făcute în câmpul de studii Bragadiru, iar nu la pro
filul Slobozia. După datele d-lui Thiem duritatea se urcă în profilul Slobozia 
in cele 4 sondage 15, 18, 19 şi 17 ce sunt de importanţă in această privinţă 
la 15,2 grade germane în mijlociu. Analizele efectuate în Octombrie 1905' 
asupra a trei probe de apă luate de mine în profil au arătat 15,7 grade de 
duritate, ceeace concordă bine cu indicaţiunile d-lui Thiem. 

Duritatea apei in profilul Ulmii este după datele d-lui Thiem, pentru 
cele 16 sondage din linia de curent a captării proiectate, în mijlociu de-
12.6 grade. Astfel şi după indicaţiunil e d-lui Thiem apa dela Ulmii este mai 
dulce, iar nu mai dură ca în profilul Slobozia. 

La II. Temerea că captarea dela Ulmi ar putea: avea o înrâurire mai 
defavorabilă asupra instalaţiunii Bragadiru decât o captare eventuală în Slo
bozia, nu este după opinia mea, fundată. 

Asupra scurgerii apei subterane se poate forma cât mai bine o părere 
după curbele de nivel ale suprafeţii ei. Nu-mi este cunoscut vre-un alt mij
loc care să poată fi întrebuinţat în acest caz. Curbele apei din subsolul re
giunii dela Ulmii până la Bragadiru sunt date; ele rezultă din sondagiile şi 
observaţiunile d-lor Thiem şi Cucu şi dau în orice caz o idee aproximativă 
asupra cursului natural al apei. După aceste curbe am construit cu îngrijire 
linia de curent al puţului estic din captarea Ulmii, şi am gă~it precum s'a 
citat în memoriul meu general, că ea trece cam la un kilometru mai la 
apus de puţul vestic Bragadiru. · 

Dacă ar fi ca din profilul Slobozia să se tragă tot folosul în mod ra
ţional , aceasta ar provoca după opiniunea mea o influenţare mai mare a 
captării Bragadiru. Cel puţin depărtarea dintre puţurile terminale ale celor 
două captări ar fi mai mică. In proiectu\ d-lui Radu s'a prevăzut captarea 
la Domneşti, în sus de profilul Slobozia. Linia de curent a punctului termi
nal de Est al acestei captări se apropie cu 200 - 300 metri. mai mult de. 
captarea Bragadiru, decât linia de curent a puţului estic dela Ulmii. In afară 
de aceasta trebuie ţinut seamă, că nivelul scoborât al apei de subsol la co
lectorul II al captării Bragadiru poate fi admis cu + 94 în cifră rotundă, şi 
că pe:ntru utilizarea profilului Slobozia trebueşte prevăzută posibilitatea unei 
depresiuni cel puţin până la + 92, deci cu 2 metri mai jos. . 

La aprecierea acestei chestiuni nu trebue trecut cu vederea, că profi
lul Ulmii se află cu 19 kilometri in susul profilului· Brag·adiru-Sioboz~a, gă
sindu-se in curentul subteran care se scurge în Sud-Vest de Ciorogât'Ia, pe 
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când captarea Bragadiru, exceptându-se 5 puţuri ce se află între Ciorogârla 
şi Sabaru, se găsesc pe partea Nord-Estică a Ciorogârlei. Asemenea râuri, 
când se scurg in pietriş sau în nisip constitue de multe ori o luare sau o 
cedare de apă, pentru rezervoriul din subsol şi deci o oare-care delimitare 
în curentul subteran. Că aceasta se poate admite, până la un grad oare-care 
pentru Ciorogârla şi Sabar, mi se pare că r„zultă din acea că nivelul apei 
subterane se înclină destul de repede, în spre sau dela aceste râuri , iar apa 
subterană are în apropierea lor de obiceiu o temperatură şi o duritate di
ferită decât în restul regiunii. 

In afară de asta, nu trebue uitat, că în spaţiul întins de aproape 20 
kilometri dintre profilele Ulmii şi Bragadiru, intervine o alimentare consi
derabilă a apei subterane prin infiltraţia precipitărilor atmosferice, iar de 
oarece aceasta se petrece în josul profilului Ulmii, infiltraţia mergând mai la 
vale, ar folosi întreagă captării Bragadiru. 

De aceea sunt de părere, că dacă aprovizionarea din Ulmii ar fi să 
exercite vre-o înrâurire asupra captării Bragadiru, ea va fi n eînsemnată, dar 
în orice caz nu e un cuvânt ca din această cauză să se dea preferinţă unei 
aprovizionări din profilul Slobozia. 

In cazul când, după instalaţiunea unei captări în Ulmii sau Slobozia, 
s'ar întâmpla o mai mare scădere la debitul dela Bragadiru, aceasta n 'ar 
trebui nici de cum atribuită, fără ~ltă consfrleraţ1· une, influ enţe i acestei in
stalaţiuni. Din însemnările debitelor instalaţiunii Bragadiru ale ul timilor 
trei ani, reesă precum s'a arătat în memoriul meu general, o scădere regulată. 

Debitul pe 24 ore se urcă în mijlociu : 

In anul . 1903 la 33.260 m. c. 
In anul . 1904 la 29.808 m. c. 

In primele 10 luni ale anului 1905 la 27.017 m. c. 
In fiecare an era aşa dar de constatat o scădere de 9-lOOfo. 

Acest fenomen era de aşteptat la o instalaţiune de apă subterană, la 
care se ia din subsol mai multă apă decât cantitatea ce se reînoeşte regulat 
în el prin precipitările atmosferice, etc. Pe lângă puţinele precipitări din ul
timul an, fenomenul mai trebuie atribuit şi golirii treptate a rezervorului 
subteran. 

De aceea nu este exclus ca dela shie ş-i pur şi shnplu din ca-u za ci-
tată, debitul dela Bragadiru să sufere şi în viitor o scădere. . 

După combaterea diferitelor consideraţiuni ale avizului, trec acum la 
aserţiunea de sub I, că atât prin memoriul general prezentat la 1/14 Decem
vrie 1905, cât şi prin raportul No. 74.700 din 18 Fevruarie /3 Martie 1906 
nu se justifică în mod îndestulător, pentru ce se părăseşte proiectul pentru 
extinderea alimentării după profilul Slobozia. 

La primul din aceste memorii nu se dispunea de elementele necesare 
pentru deciderea acestei chestiuni. După el rămânea ca alegerea să se facă 
îutre cele două profile Slobozia şi Ulmii. 

În şchimb, în memoriul din 18 Februarie /3 Martie 1906, s'au consacrat 
două pagini motivării detailate a respingerii profilului Slobozia si a alegerii 
profilului Ulmii. ' 

Precnm s'a expus acolo, sondagiile au arătat în intervalul acesta, că 
straturile au o conformaţiune diferită de cum fusese presupus până ·atunci. 
Ele erau amestecate cu multă argilă interpusă. Pătura acviferă superioară 
avea în sondagiul S. O. 3. numai 2,81 grosime, în sondagiul •S. O. 4 numai 
5,1 m. în sondagiul S. O. 5 numai 3,46, în sondagiul S. O. 6 numai 3,49 m. 
pe când la Ulmii peste 10 m. Sondagiul S. O. 2 în imsul profilului arată o 
concordanţă surprinzător de mică cu straturile din profil, din care împreju
rare era de conchis la o neregularitate. Nisipul nu era de loc curat; stratu-
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ril e de ms1p argilos aveau adese ori proprietatea unei argile fluide moi, care 
izvora in interiorul sondagiului. Straturile inferioare se prezintau în o mică 
grosime precum ş i cu puţină regularitate. . ; 

Aceste împrejurări nu numai că fac a conchide la un debit r edus, ci 
implică difi cultăţi la executare. În cazul când s'ar instaJa puţuri, argila fluidă 
cu anevoe s'ar putea opri de a intra în foragiu, iar următile ce ar decurge 
de aci ar fi excavaţiuni ş i surpături în straturi. Nămolul fin de argilă ar pă
trunde prin tuburile puţurilor ş i le-ar astupa. Existenţa , instalaţiunii ar fi 
prin aceasta periclitată. Dificultăţi ş i pericol e de aceeaşi natură ameninţă de 
o potrivă la executarea unei conducte colectoare adânci; 

În memoriu mai este expus, cum că noile sondagii din Ulmii au do
vedit că păturil e au propri etăţi acvifere cu mult mai superioare. Aceste pă
turi constă din nisip şi pietri ş mai mare, fiind tot de . odată mai puternice 
şi cu mul t mai regulate de cât Slobozia. Trasarea a arătat că un apeduct de 
beton pentru aducţiunea apei la Bâcu, putea să se construiască în condiţiuni 
favorabil e. 

Împrejurăril e enumerate ş i anume : Straturile mai priincioase, captar _,a 
mai scurtă, mai eftină ş i în acelaş timp mai s igură pentru aceiaş cantitate 
de apă, posibilitatea de a se dobândi în loc de 20.000 m. c. 30.000 m. c. în 
24 ore, adâncimea mai mică a cond uctei de aspiraţie, înălţimea de pompare 
redusă ş i anume de 8 - 10 m. faţă de 20 m., procurarea apei în rezervoriul 
Cotroceni la o cotă cu 3 m. mai ridicată, duritatea apei mai mică cu 2 1/ 2 

până la 3 grad e, aceste împrejurăr i hotărăsc în favorul profilului Ulmi, com
pensând de mai multe ori singurul lui desavantagiu de a cere o conductă 
de aducţiune mai lungă. 

De aceea, obiecţiunea că renunţarea la profilul Slobozia, nu este în 
destul întemeiată, nu o pot înţelege. 

Îmi permit însă a mai menţiona următoarel e : 
Precum vă este cunoscut, că în toamn·a anului trecut, în consideraţia 

conductei de aducţiune mai scurte ş i a timpului redus, at ât de important, 
pentru executare am luat tn vedere în prima linie profilu l Slobozia, bazân
du-mă pe datele sondag iilor care mi-au stat atunci la dispoziţie; ţinând seamă 
de urgenţa lucrului, am preparat pentru acest profil toate ante-proiectele, 
astfel că eventual, imediat după primirea nouilor rezultate ale sondagielor, 
să pot întocmi ş i supune proiectul. 

Cu toate că conducta de aducţiune de la Bragadiru la Cotroceni nu 
era) precum am citat dej a, constru ită cu dimensiuni suficiente pentru a primi 
la capătul ei de sus o mai mare cantitate de apă, am încercat a obţine 
această posibilitate prin o· dispoziţiune artificială. 

Conducta ar fi trebuit anume, în contrazicere cu proectul, să funcţio
neze, parte umplută, parte sub presiune, iar înă lţimea de pompare la staţiu
nil e I şi II a r fi fost sporită. Rezervoriul Cotroceni fiind umplut la + 103.5, 
nivelul de apă din puţu l colector al Staţiunei II, în cazul unei aducţiuni de 
20.000 metri cubi , s'ar fi stabilit le + 105, adică numai cu 71 centimetri sub 
teren. iar în cazul unei aducţiuni trecătoare de 30.000 metri cubi, pentru a 
se evita o stăvilare nepermisă, nivelul de apă cel mai ridicat din rezervor 
ar fi trebuit limitat la + 103. Atâta t imp cât a subsistat presupunerea, ca la 
Slobozia se putea procura apă suficientă, prin o captare raţională şi nu peste 
măsură de lungă, desavantagiul acestei utilizări artificiale a conductei de 
aducţiune, putea fi considerat ca compensat prin avantagiile unei conducte 
de aducţiune "lllai scurte ş i unei durate de execuţiune mai reduse. 

Prin adresa de la 27 Noembrie 1905 am avut onoarea să vă supun un 
raport pregătitor, în scop de a se folosi la nevoi e timpul favorabil pentru 
instalarea sifonului de sub Ciorogârla. 

Faptul că după noile rezultate ale sondagiilor şi după noile ridicări am 
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pără.s it întreaga această. lucrarE'., t r fl când ~a întocmirea proectului Ulmii, ar con: 
stitui o probă inai mult, cât de hotăritoare socoteam pentru alegerea profilului 
Ulmii rezultatele constatărilor ce s'au mai dobândit în urmă. 

'În· asemenea eonditii nu pot de cât să · recomand cu · insistenţă, de a 
persista, în executarea proiectului Ulmii şi de a nu da urmare îndemului .din 
avizul Consiliului Tecnic Superior, procedându-se la captaţiunea Bragad1ru. 

În cele din urmă îmi permit a exprima regretul, da.că, în apărarea 
inter eselor orasului, mă' simt dator să contrazic vederile Consiliului Tcenic 
Superior. În caz când acesta, înainte de emiterea avizului, mi~ar fi oferit 
ocazia de a'i da oarecari informaţiuni, pe care le-ar fi dorit, această situaţiune, 
de · regretat din punctul de vedere al unei conlucrări rodnice, ar fi fost pro-
babil evitată. . · 

- · Binevoiţi a primi prea Onorate Domnule Primar, expresiunea deosebitei 
mele consideraţiuni. 

(s) W. H. Lindley. 

Examinarea juridică a unor cazuri nlati~e la angajarea inginerilor sau 
arhitecţilor pentru proiectarea 1i executarea unor lucrări. 

ln urma părerii exprimate de d-l Inginer V Cristescii, re
dactorul Buletinului, că ar dori să se publice în Buletin chestiuni 
de drept, ce pot interesa pe ingineri, antreprenori de lucrări pu
blice ş i arhitecţi, m'am oferit a studia din punct de vedere ju
ridic: unele chestiuni folositoare persoanelor tecnice, precum şi 
a urmări procesele angajate între ele şi particulari sau auto
rităţi publice, publicând soluţiunile pe care instanţele noastre 
judecătoreşti le dau acestor procese. 

Chestiunea de care mă voi ocupa în prezentul articol, se 
referă la puterea obligatoare a contractelor verbale sau scrise, 
prin care inginerul se angajează să proecteze, să facă devizul şi 
să conducă executarea unei lucrări , în următoarele condiţiuni : 
Pentru facerea proectului, devizului şi conducerea lucrărei să i 
se plătească o anumită sumă globală 'şi numai în cazul când 
comitentul nu ar mai voi să execute lucrarea, se fixează ono
rariul pentru proect şi deviz. 

La un asemenea contract îmi propun să studiez următoa
.rele trei diferende ce se pot ivi : 

1) Comitentul doreşte a executa lucrarea în regie. 
Inginerul este ţinut oare, pe baza obligaţiunii stipulate «de 

a conduce executarea lucrării» , a primi ca lucrarea să se execute 
în regie? 

2) Comitentul angajează un constructor (taşeron), fără a 
consulta pe inginer şi fără consimţământul său. 

Inginerul este obligat oare a execută. lucrarea cu un 
constructor, care nu-i prezintă destulă garanţie morală şi ma-: 
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